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ایســنا: طغیان مجدد کرونــا در چیــن و هم زمانی آن با تعطیلات ســال نوی 
میــلادی و افزایــش ســفرهای خارجی، نگرانی هایــی را درباره شــیوع مجدد 
ایــن ویــروس و بیمــاری مرگ بــار در کشــور ایجاد کــرده اســت، بیماری ای 
کــه براســاس آخریــن آمارهــای وزارت بهداشــت تاکنــون در کشــور بیش 
از ۷.۵ میلیــون نفــر را مبتــلا کــرده و ۱۴۴ هــزار و ۶۷۵ قربانی نیــز بر جای 

گذاشته است. 
براســاس آمارهای اعلامی وزارت بهداشــت تاکنون ۶۵ میلیون و ۱۵۰ هزار 
و ۴۲۳ نفــر دُز اول، ۵۸ میلیــون و ۵۶۱ هزار و ۷۳۵ نفــر دُز دوم و ۳۱ میلیون 
و ۳۹۸ هــزار و ۵۶۳ نفــر، دُز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را تزریــق کرده اند. 
مجموع واکســن های تزریق شــده در کشــور در حالــی به ۱۵۵ میلیــون و ۱۱۰ 
هــزار و ۷۲۱ دُز رســیده که وزارت بهداشــت در ابلاغی به معاونان بهداشــتی 
دانشــگاه های علوم پزشــکی کشــور بر اجــرای مصوبه کمیته ملی واکســن 

تأکید کرد.

 دکتر مختاری آزاد پزشــک و استاد دانشــگاه علوم پزشکی تهران نیز با بیان 
اینکه خوشــبختانه فعلا این ویروس به صورت اپیدمی درنیامده اســت، افزود: 

درصدی از موارد ابتلا به ویروس هم زمان با فصل سرما، شامل کووید است. 
وی بر اساس آخرین دستورالعمل وزارت بهداشت به تمام کسانی که شش 
ماه گذشــته آخرین دز واکســن را دریافت کردند، یا افرادی که در گروه حساس 
جای دارند و دارای بیماری زمینه ای هستند، توصیه کرد که یک دز دیگر واکسن 

هم دریافت کنند. 
این پزشــک با انتقاد از خطر ســهل انگاری نســبت به اســتفاده از ماســک 
مخصوصــا از ســوی مبتلایان بر لزوم رعایت پروتکل های بهداشــتی از ســوی 
هم وطنان تأکید کرد. براســاس ابلاغ معاون بهداشت وزارت بهداشت و مطابق 
مصوبه کمیته ملی واکســن افراد بالای ۱۸ ســال دارای بیمــاری زمینه ای که 
حداقل شــش ماه از تاریخ آخرین نوبت واکسن آنها گذشته است، نوبت یادآور 

واکسن کووید ۱۹ را دریافت کنند.

۱۰

بازگشت حکمرانی خودروها

چه گروه هایی باید دُز  یادآور  واکسن  کرونا  را  تزریق  کنند؟

مراســم بهره برداری از پلازای هفت تیر بود که پیروز حناچی، شهردار وقت 
تهــران، اعلام کرد «با توجه به طرح تفصیلی، به زودی تغییرات و بهســازی در 
میدان امام خمینی آغاز می شــود. این میدان ســه دوره تاریخی را پشــت  ســر 

گذاشته  و از مکان های قدیمی تهران است».
قرار بود مســیرهای خودرومحور میدان امام خمینــی حذف و این میدانگاه 
به طور کامل به پیاده راه تبدیل شــود. صفا صبوری دیلمی معاون عمرانی وقت 
شــهرداری تهران هم درباره جزئیات این پروژه با تأکید بر اینکه بام سبز و ایجاد 
فضایــی تنها برای تــردد عابران پیاده از ویژگی های پلازای امام خمینی اســت، 
به رســانه ها گفته بود: «بیشــتر از چهار هکتار میدانگاه شهری ایجاد می شود و 
میدان امام خمینی دوباره به آن شــخصیت و اصالت خود برمی گردد. این یک 
حرکت اجتماعی و فرهنگی است که ما شروع کردیم و فکر می کنم شهروندان 
خیلی از آن استقبال کنند. ما در خیابان ۳۰ تیر و میدان امام خمینی این استقبال 
را دیدیم و مردم دوست دارند این حرکت ها ادامه داشته باشد، ساختمان بلدیه 
نیز قرار است با همان شکل و شمایل قدیمی اما به عنوان یک مجموعه فرهنگی 

در کنار میدانگاه باشد».
تأکید مدیران شهری دوره گذشته بر کاهش مسیرهای خودرومحور در سطح 
شــهر و گسترس مسیرهای پیاده راه بود. موضوعی که به نظر می رسد چندان با 

نگاه مدیران کنونی شهر همخوانی ندارد.
از آسفالت کردن مسیر پیاده روی پرحاشیه ۱۷ شهریور و حذف سنگ فرش های 
این پیاده رو تا بازکردن میدان امام خمینی برای راحتی بیشــتر خودروســواران؛ 
درحالی که نســخه بســیاری از شــهرهای دنیا برای کاهش آلودگی هوا، حذف 

خودرو از محدوده های مرکزی شهر است.
فرش قرمز برای خودروهای شــخصی در حالی در این منطقه پهن می شود 

که شهردار تهران در برنامه هایش بر شهری انسان محور تأکید داشت.
به تازگی امیر یزدی، شــهردار منطقه ۱۲ از تغییــر تصمیمات ترافیکی برای 
محدوده مرکزی شــهر خبر داده است. او گفته میدان امام خمینی (ره) در سال 
۹۹ بر اســاس مصوبات کمیته های تخصصی ســازمان حمل ونقل و ترافیک به 
پیاده راه تبدیل شده بود، پس از این رویداد در این میدان، جریان ترافیک از ضلع 
شــمال حذف شد و در ضلع جنوب میدان به صورت دوطرفه عمل کرد. در این 
بین، دسترســی وســایل نقلیه از خیابان خیام و امام خمینی به فردوسی شمال 
ســخت تر شــده بود؛ چراکه این وسایل در گذشــته صرفا با حرکت دور میدان، 
وارد فردوسی می شــدند؛ ولی بعد از تغییر هندسی در سال ۹۹ باید وارد ضلع 
جنوب میدان، خیابان ناصرخســرو، کوچه پســت، خیابان سعدی و دوباره وارد 

مسیر امیرکبیر می شدند تا به خیابان فردوسی دسترسی پیدا کنند.
به گفته او حذف حرکت از ضلع شــمال باعث شده بود بار ترافیک در ضلع 
جنوب میدان و خیابان ناصرخســرو افزایش پیدا کند و مســائل و مشــکلاتی را 
به وجــود آورد. او ادامــه داد: از جمله این مشــکلات، افزایش حرکت خلاف 
موتورسیکلت بود؛ به این معنی که موتورسیکلت ها برای کاهش مسافت سفر 
به جای آنکه وارد کوچه پست و ســعدی شوند، در خیابان ناصرخسرو حرکت 

غیرمجاز دوربرگردان  انجام می دادند و وارد خیابان امام خمینی می شدند.
شــهردار منطقه ۱۲ بر ضرورت بازنگری در طرح پلازای شهری در این میدان 
تأکید کرده و گفته است بر این اساس در سال جاری و به دلیل افزایش نارضایتی 
مردمی و کســبه حاضر در آن محدوده، موضوع بازشدن دور میدان طرح شد و 
با توجه به اینکه عرض سواره روی ضلع شمال میدان، موقع تبدیل این محدوده 
بــه پیاده راه، حدود ۲۰ متر بود، تصمیم بر این شــد که ســه خط عبور با عرض 
حداکثر ۱۰ متر از ضلع شمال برای تردد خودروهای عبوری باز شود که البته در 
طرح مصوب سال ۹۹ نیز حدود پنج متر از ضلع شمال خیابان برای ایجاد مسیر 

امدادی دیده شده بود.
 در کمیســیون مــاده ۵ میدان امام خمینی، اشــاره به تعریــض پیاده رو در 
طرفین میدان به همراه حفظ هســته مرکزی آن شــده بود، با توجه به ساخت 
ســاختمان بلدیه و فضایی که جلوی این ســاختمان در حصــار کارگاهی قرار 

دارد، بعــد از برچیده شــدن ایــن حصار،  حــدود ۲۰ متر به عرض  پــلازا اضافه 
می شــود؛ یعنــی بعــد از بهره بــرداری از ســاختمان بلدیه در ضلع شــمال، 
پلازایــی به عــرض حدود ۲۰ متر و به مســاحت حــدود چهار هــزار مترمربع 

خواهیم داشت.
به گفتــه یزدی در طراحی جدید، ضمن آنکه ۱۰ متر از پلازای ضلع شــمال 
میدان امام خمینی به حرکت ســواره رو تبدیــل و جریان حرکت در میدان مانند 
ســابق  برقرار می شود، پلازا هم حفظ خواهد شــد و علاقه مندان به گردش در 
حــال و هوای تهران قدیم در منطقه ۱۲ به عنوان قلب تاریخی تهران می توانند 

از آن استفاده کنند.
شــاید تصمیم شــهردار منطقه برای کســانی که هر روز با خــودرو در این 
محدوده تردد می کنند خوشــایند باشد، اما اگر در هفته گذشته که آسمان شهر 
تهران خاکســتری بود و آلاینده ها تنفس را برای مردم شهر دشوار کرده بود به 
داده های کنتــرل کیفیت هوا رجوع می کردیم، متوجه می شــدیم این محدوده 
نســبت به سایر محلات تهران آلوده تر بود و ســاکنان قدیمی این محله هوایی 

آلوده تر از سایر مناطق تنفس کردند.
علی اعطا سخنگوی شورای پنجم شــهر تهران به تاریخچه میدان توپخانه 
اشــاره می کند و به «شرق» می گوید: شکل گیری اولیه میدان توپخانه مربوط به 
دوره ناصرالدین شاه و در فاصله سال های ۱۲۶۰ تا ۱۳۰۰ است که می توان از آن 

به عنوان دوره توسعه طراحی شده شهر تهران نام برد.
این میدان مستطیلی است که کشیدگی آن در ضلع های شرقی و غربی است 
و شش خیابان به آن متصل شده که تا امروز نیز تغییر عمده ای در هندسه کلی 

آن رخ نداده است.
در ضلــع جنوبی خیابان های باب همایون و ناصرخســرو، در ضلع شــمالی 
خیابان های لاله زار و فردوســی در ضلع شرقی خیابان امیرکبیر و در ضلع غربی 
خیابان امام خمینی قرار دارد. میدان توپخانه در دوره های مختلفِ تحول خود، 
به لحاظ هندسه کلی مســیرها و ارتباطات و دسترسی ها تغییر عمده ای نکرده 
و نکته قابل توجه اینکه این میدان از همان آغاز شــکل گیری برای عبور و مرور 

وسایل نقلیه بوده است.
مثلا گفته می شــود از اولین تغییرات شــکلی که در میــدان رخ داد، حذف 
ســردرهای خیابان هــای منتهی بــه میدان بــود، خیابان ها در آن زمان ســردر 

ورودی داشتند.
این ســردرها مانع یا مزاحم ورود واگن های اســبی یا ســایر وســایل نقلیه 
بودند، بنابرین ســردرها را به این منظور حذف می کنند تا حرکت وســایل نقلیه 

تسهیل شود.
بنابراین می خواهم بگویم این میدان از ابتدای شکل گیری کارکرد سواره محور 
اما متناسب با همان شکل تاریخی خود داشته است و من تردید جدی دارم که 
این اقدام دو، ســه سال اخیر و اساسا تبدیل نیمه شمالی رینگ حرکتی دورتادور 
میدان به عرصه پیاده تصمیم درســتی است یا خیر؟ یا اینکه آیا نباید این رینگ 
حرکتی را از بین برد و مختل کرد اما میدان را به لحاظ حرکتی آرام ســازی کرد؟ 
ضمن اینکه طبیعی اســت اگر شــما حرکت و عبور وســایل نقلیه را در میدان 
یکســره رها کنید و  این میدان را صرفا از منظر ترافیکی ببینید، یعنی نســبت به 

ارزش های تاریخی و فرهنگی بی توجه هستید.
وی ادامه می دهــد: در رابطه با احداث بنای جایگزین ســاختمان بلدیه در 
ضلع شــمالی که در نیمه دهه ۴۰ تخریب شــده و در مراحل پایانی است، باید 
بگویم که اگر همچنان بخواهیم به احیای بافت تاریخی و احیای خیابان لاله زار 
و تبدیــل آن به خیابانی فرهنگی و هنری امیدوار باشــیم، طبیعتا ســاختمانی 
که به جای بلدیه ســاخته می شــود باید در خدمت همین ایده باشــد یعنی به 
توســعه عرصه عمومی شــهر کمک کند و در اختیار فعالیت های بوروکراتیک 
قرار نگیرد؛ مثلا به بخشــی از شهرداری تبدیل نشود یا فلان سازمان و معاونت 
در آن مســتقر نشود. ساختمان جدید بلدیه و میدانگاه مقابل آن باید در خدمت 
عرصه عمومی و شــهروندان باشد. این میدانگاه در خدمت این عرصه عمومی 

خواهد بود، ضمن اینکــه رینگ حرکتی میدان توپخانه هــم می تواند از طریق 
روش های مرسوم آرام سازی شــود اما همچنان فعال باشد، بدون اینکه مختل 

یا ناقص شود.
علیرضا نادعلی ســخنگوی شورای شهر تهران اما از ســناریوهای متفاوتی 
که برای این میدان پیش بینی شــده اســت خبر می دهد و به «شرق» می گوید: 
انسان محوربودن فقط بســتگی به این ندارد که یک شهروند پیاده همه جا تردد 
کند و مهم زیست پذیرتر شدن شهر برای انسان است و چنین نگاهی را یک نگاه 
انســانی می بینیم. در این میدان تأکید بر این است که تجربه اشتباهی که درباره 
میدان امام حســین (ع) و ۱۷ شهریور رخ داد، مجددا توسط ما تکرار نشود. این 
به معنای صفر یا یک نیست و می تواند بین اینها طیفی از انتخاب ها و طراحی ها 
باشــد؛ کمااینکه دوره جدید با وجود مخالفت برخی از دوســتان به این نتیجه 
رســیدیم که پیاده راه ۱۷ شــهریور نه تنها هیچ کمکی به ما نکرد، بلکه بسیاری 
از کســبه را در آن راسته دچار ضررهای هنگفت و غیرقابل جبران کرد و بخشی 
از اقتصاد ایــن ناحیه را از بین برد؛ در حالی که یک گذرگاه تاریخی هم در دوره 

خودش حساب نمی شد.
وی ادامــه می دهد: طراحی های قبلــی برای میدان امــام خمینی این بود 
که در مقابل ســاختمان بلدیه پلازای شهری داشته باشــیم و تأکید داشتیم که 
اتفاق خوبی اســت اما با مطالعاتــی که انجام گرفت، تردد و ترافیک ســختی 
در خیابان های اطراف ایجاد شــده بود، به این نتیجه رســیدیم که تردد خودرو 
را در دور میــدان امام خمینــی از بین نبریم، بلکه از تجربه دنیا اســتفاده کرده 
و برای تــردد اتومبیل هــا زمان بندی ایجــاد کنیم یعنی طــوری طراحی کنیم 
کــه اولا تــردد در دور میدان در ســاعت های عــادی روز برقرار باشــد که این 
بــار ترافیکــی را خیلی کم کرده و دوم از ســاعتی به بعد تــردد را فقط خاص 
شــهروندان کنیم و در آنجا رویداد برگزار شــود که این مرحله دوم قضیه است. 
مرحله اول این بود که پلازاهای شــهری باشــد و مرحله دوم این بود که تردد 
اتومبیل را در دور میدان میســر کنیم ولی ســاعت بندی کنیم و اتفاق سومی که 
شــهرداری منطقه ۱۲ به ما قولش را داد و قرار اســت انجام شــود، این است 
که بانــدی از خیابان مخصوص تردد در این نقطــه محفوظ بماند و بقیه کاملا 

در اختیار پلازای شهری باشد.
علی اصغر قائمی عضو کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران 
هم درخصوص اینکه اگر قرار اســت مدیریت شــهری در برابر خودروها تسلیم 
شــود چرا سطح خیابان ها سنگ فرش می شــود، گفت: از جزئیات بازگشایی این 
میدان اطلاعی ندارم اما وقتی مســیری ســنگ فرش می شــود خودروها بیشتر 
آســیب می بینند. اینکه منطقه ۱۲ رأســا تصمیم گرفته مسیر را بازگشایی کند یا 
مصوبه گرفته اطلاعی ندارم. اما من شنیدم که آقای مهندس چمران هم از این 
موضوع ابراز نارضایتی و گلایه مندی کردند. قرار است در کمیسیون حمل ونقل 
مدیران منطقه ۱۲ دعوت شــوند و دلایلشــان را بازگو کنند، اگر مصوبه ای دارند 
و براســاس یک تصمیم بالادستی این کار انجام شده قابل  تأمل است که ببینیم 
به چه دلایلی این اتفاق افتاده اســت. شاید مقداری مردم راحت تر شده باشند 
ولی حتما زمانی که طرح طراحی و مصوب شــده منافعــی در آن دیده اند. ما 
بایــد منافع آن را با منافع این مدل کنار هم بگذاریم و راه حل بهینه ای پیدا کنیم 

که اجرا شود.
براساس پیگیری این بازگشــایی مصوبه کمیته شبکه معابر ندارد اما معاون 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران به منطقه این مجوز را برای بازگشــایی 
داده اســت. آن طورکه مدیران شــهری مدعی هســتند هــدف اصلی کاهش 
بار ترافیکی معابر اطراف اســت. هدفی که به نظر می رســد محقق هم شــده 
باشــد هرچند به بی نتیجه ماندن یک پروژه انســان محور ختم شــده باشــد. به 
نظر می رسد نگاه حاکم بر شــهر، پذیرفتن حاکمیت خودروها بر معابر پایتخت 
است و تصمیم گیری ها براساس ســرعت بیشتر آنها، کاهش مصرف سوخت و 
ارزش گذاری به کســانی است که از خودروی شخصی استفاده می کنند حتی در 

محدوده ای که خودروها در اولویت هستند.

چهارشنبه
۷ دی ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۵۷

یادداشت

بودجه شهر زیر چوب سیاست
بهروز شــیخ رودی. کارشناس بودجه و مالیه شهری: بودجه دارای اصولی است 
کــه فارغ از زمــان و جغرافیا، گرایش ها و باورهای سیاســی تهیــه، تصویب و 
اجراکننــدگان باید این اصول را در کنار قوانین حاکم بر بودجه به عنوان یکی از 
پایه های ادای حق شهروندی و حقوق عامه رعایت کنند. سنجش نحوه پایبندی 
بــه اصول و قوانین حاکم بر بودجه بهترین معیار و محک برای راســتی آزمایی 
ادعاهای پایبندی نمایندگان مردم و مدیران اجرائی در صدق گفتار و رعایت حق 

مردم به شمار می رود.
در روزهای پایانی آذرماه ســال گذشته و در جریان تصویب اصلاحیه بودجه 
ســال ۱۴۰۰ خزانه دار شورای ششــم بودجه تهیه شده توسط شــورای پنجم را 
سیاســی خوانده بود و رئیس شــورای ششــم هم با کنایه گفت به بودجه آب 
بســته بودند و این بودجه قابل تحقق نیســت، حالا بعد از گذشــت یک سال و 
در جریان بررســی و تصویــب اصلاحیه بودجه ســال ۱۴۰۱ شــهرداری تهران 
در حالی کــه برخی اعضای کمیســیون برنامه و بودجه انتقــاد یکی از اعضای 
شورا به عملکردشان در بررسی لایحه اصلاحیه بودجه را سیاسی می خواندند، 
چمران تأکید بسیار داشت که اعضای شورا تکرار نکنند مسائل سیاسی، ما اینجا 
مسائل سیاسی نداریم! یک سال پیش اما ظاهرا رئیس شورای ششم در تخطئه 
عملکرد شــورای پنجم قائل به طرح مســائل سیاســی برای بودجه سال ۱۴۰۰ 

شهرداری بود.
مطابق اصل«جامعیت» بودجه که از مهم ترین اصول بودجه است، بودجه 
باید به صورت کامل و یکجا تهیه و برای تصویب ارائه شود، این اصل بودجه که 
در اصل ۱۵۳ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران نیز مورد تأکید قرار گرفته 
است، زمینه ساز قاعده سیاسی کنترل مالی دولت توسط مجلس و بالطبع کنترل 
مالی شــهرداری ها توسط شورای شهر اســت تا نمایندگان مردم بتوانند کنترل 
و نظــارت مالی خود را اعمال کنند  اما برخلاف ایــن اصل بودجه و در حالی که 
اعضای کمیســیون برنامه و بودجه شورای ششــم بر کار تخصصی خود تأکید 
داشــتند؛ ما شــاهد تصویب اولین لایحه اصلاحیه بودجه شهرداری بودیم که 
فقــط دربردارنده بخش های اصلاح برای افزایش اعتبار بود و بخش های مورد 
نیاز و اصلاح برای کاهش اعتبار در لایحه توســط شــهرداری ارائه نشــده بود 
و اعضای شــورا با دادن مهلتی به شــهرداری کار تصویــب بخش اصلاحیه و 
ردیف های کاهش اعتبار مورد نیاز را به کمیســیون تلفیق واگذار کردند. اقدامی 
کــه در گام اول مغایر با اصل جامعیت بودجه اســت و برای اولین بار در طول 
ادوار شــورا توسط شورای ششم بدعت گذاری شد؛ بدعتی که زمینه عدم کنترل 

مالی و اعمال نظر شورا را فراهم می کند. 
مطابــق اصل جامعیت بودجــه همه اقلام درآمدهــا و هزینه ها در بودجه 
باید منعکس شــود  اما در این اصلاحیه درحالی که همه اقلام درآمدی مشمول 
کاهش و افزایش توسط شهرداری پیش بینی شد و به تصویب شورا رسید، فقط 
طرف افزایش در بخش های هزینه ای تصویب شد و شورا در حالی تن به تأمین 
اعتبار افزایش ردیف های مربوط به حقوق و دســتمزد شهرداری داد که تعیین 
محل کاهش و تأمین این اعتبار از ابتدا از ســوی شــهرداری مشخص نشده بود 
و حداکثر دو هفته بعد از تصویب افزایش ها به تصویب کمیســیون تلفیق و نه 
صحن علنی شــورا خواهد رســید، با نقض اصل جامعیت بودجه ما شاهد آن 
هســتیم که تخصیص منابع بودجه به هزینه های اجتناب ناپذیر اداره شهرداری 
و پرداخت حقوق و دســتمزد کارکنان شــهرداری برای شــورا اولویت ویژه ای 

داشته است.
این اقدام شورای ششم در واگذاری تصویب بخش کاهشی اصلاحیه بودجه 
و ردیف های مشــمول کاهش اعتبار به زمانی دیگر و تصویب توسط کمیسیون 
تلفیــق علاوه بر آنکه ناقض شــفافیت اســت، مغایر با بند ۱۲ مــاده ۸۰ قانون 
شــوراهای اسلامی کشور اســت، زیرا قانون گذار اختیار تصویب بودجه، اصلاح 
و متمم بودجه و تفریغ بودجه ســالانه شــهرداری را به شــورای شــهر که در 
برگیرنده رأی آحاد اعضای شوراســت سپرده نه یک کمیسیون که از حیث اعضا 
دربرگیرنده تعداد مشــخصی و نه همه اعضای شورای شهر است؛ علاوه بر این 
مغایرت ها، تصمیم شــورا بر تصویب مجزای فهرســت ردیف های اصلاح شده 
مشــمول افزایــش اعتبار از ردیف هــای کاهش یافته برخــلاف اصل «وحدت» 

بودجه است.
 نقــض اصل وحدت بودجه که با موکول کردن ردیف های مشــمول کاهش 
اعتبــار به بعد رخ داده اســت، شــورا را از تصمیم گیری درســت دور کرد، زیرا 
این اصل به شــورا و اعضای شــورا اجازه می داد تا در هنگام بررسی و تصویب 
اصلاحیه بودجه فایده نســبی هزینه را بــرآورد کنند و در مواجهه با ردیف های 
افزایشــی و کاهشــی متناســب با توجه به اولویت ها و وعده هایی که به مردم 
داده اند، تصمیم بگیرند و جهت گیری کاهش و افزایش را متناســب با این اصل 
تنظیم کنند؛ اصلی که ظاهرا رعایتش برای اعضای شــورای ششــم در مقایسه 
با تأمین هزینه های اجتناب ناپذیر اداره شــهرداری و پرداخت حقوق و دستمزد 

کارکنان شهرداری چندان اهمیت نداشته است.
البته در اصلاحیه بودجه ســال ۱۴۰۱ شــهرداری تهران شــاهد قربانی شدن 
اصل «شــاملیت» بودجه نیز به پای مصلحت تأمیــن هزینه های اجتناب ناپذیر 
شــهرداری هســتیم، شــاملیت بودجه بر ریز و تفصیلی بودن حساب ها تأکید 
دارد؛ امــری کــه از ابتدا شــهرداری تهران در تهیــه و ارائه لایحــه اصلاحیه 
بودجه ســال ۱۴۰۱ بــه اجــرای آن وقعی ننهاده بود و بر اســاس نظر شــورا 
جداول تفصیلی ردیف های افزایشــی را در جریان بررســی برای تصویب ارائه 

کرده است.
 ظاهرا رعایت اصل شاملیت درباره اصلاحیه افزایش اعتبار درباره ردیف های 
کاهش اعتبار چندان مورد تأکید شــورا نبوده اســت، زیرا تهیه و ارائه فهرست 
ردیف های کاهشی در فرصت بررســی لایحه در شورا کار  سختی نبود که برای 
شــهرداری امکان پذیر نباشد  اما ظاهرا مصلحت این بار بر قربانی کردن این اصل 
بودجه نیز قرار گرفته بود تا شــورای ششم دومین لایحه اصلاحیه بودجه خود 
را با حاشــیه کمتری ببندد؛ حاشــیه ای که بر اثر آن کاهش ردیف های اعتباری 
حوزه حمل ونقل عمومی در اصلاحیه بودجه ســال ۱۴۰۰ یقه شــورای ششم را 
گرفت و آنها را در موضعی نشــاند که در بودجــه ۱۴۰۱ هم بودجه ای تصویب 
کننــد که در برخی ردیف هــای حوزه حمل ونقل عمومی رقــم مصوب بودجه 
مأموریت حمل ونقل و ترافیک شــورای ششــم با وجود افزایشــی بودن بودجه 
سال ۱۴۰۱ از رقم بودجه مصوب شورای پنجم برای این مأموریت در سال ۱۴۰۰ 

کمتر باشد.
مردم بهترین قضاوت کنندگان درباره ادعاها و عملکرد مســئولان هســتند و 
قضاوت مردم بیش از آنکه با نگاه به گوینده باشــد، با نگاه به عملکردهاست و 
از این حیث حالا و با پایان یافتن تصویب اصلاحیه بودجه ســال ۱۴۰۱ شهرداری 
تهران در شــورای ششــم مردم می توانند قضاوت کنند که صداهایی در شورای 
ششم که آخرین بودجه مصوب شورای پنجم را سیاسی می خواند، درست است 

یا ادعای کار تخصصی شورای ششمی ها! 
اینکه چوب سیاست پایبندی اصول بودجه را به حاشیه رانده است یا چیزی 
دیگر، اینکه در تجربه ۲۰ بودجه ای که آقای چمران می گفتند برای شــهرداری 
بســته اند، تصویب اصلاحیه بودجه ای با  چنین شرایطی ســابقه دارد یا خیر را 
نمی دانم  اما مصوبات بودجه دوره پنجم گواه و اســنادی هســتند که با رجوع 
بــه آنها می توان پایبندی به اصول بودجه و رعایت قانون و دســتورالعمل های 
ابلاغی وزارت کشــور در شورای پنجم را سنجید و با عملکرد و ادعاهای شورای 
ششــم مقایســه کرد؛ معیار و مقیاســی که فراروی جوینــدگان و مطالبه گران 
حــق به شــهر قــرار دارد و با برچســب و ادعاهای سیاســی نمی تــوان آن را 
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